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جشن قاچاقچیان در فضای کمبود دارو 
این روزها با تشــدید کمبودهای دارویی به دلایلی 
همچــون نبــود نقدینگــی و خالی بــودن جیب 
داروســازان و همچنین با توجه به نیاز بیماران به 
داروهای مورد نیازشــان، پدیده های تازه  ای هم از 
قاچاق دارو و ورود چمدانی آن و البته بعضا تقلبی، 
رخ نشان داده اســت؛ به طوری که اخیرا شاهدیم 
که حتی برخی صفحات اینســتاگرامی که عمدتا 
در زمینــه فروش لباس فعالیت می کنند نیز، البته 
فارغ از نیت گردانندگان این صفحات، به مشتریان 
وعده آوردن دارو از ترکیه و سایر کشورها را داده و 
حتی تصویر برخی داروهای ارسالی را در صفحات 
اینستاگرام شان هم منتشر کرده اند؛ این درحالیست 
که حمل و نقل بسیاری از داروها شرایط خاصی را 
می طلبد و به فرض اصل بودن دارو، اما در صورت 
عدم رعایت اصول حمل، می تواند ســامت دارو را 

مورد خدشه قرار دهد.
دکتر ســید علی فاطمــی، نایب رییــس انجمن 
داروســازان ایران در این باره گفت: باید توجه کرد 
که فضای مجازی از تبلیغــات داروهای قاچاق پرُ 
اســت و این موارد در تلگرام و اینستاگرام به وفور 
دیده می شود. یک نمونه آن هم یک مزون بوده که 
ســروصدا کرده است. در حالی که داروی قاچاق از 
مرزهای مختلف به کشور وارد می شود. باید توجه 
کرد که وقتی دارو در کشــور دچار کمبود شده یا 
خودمان در برخی برندهای خاص محدودیت ایجاد 
کرده و اجــازه ورود نمی دهیم،  بهترین خبر برای 
قاچاقچیان اســت. زیرا بازار را از داروی قاچاق پر 
می کنند. حال اگر خوش  شانس باشیم، دارو فقط 
قاچاق است، اما اگر بدشانس باشیم، داروی تقلبی 
قاچاق است. قاچاق چمدانی دارو، به ویژه داروهای 
تزریقی،  واکسن ها و ... بسیار فاجعه بار است؛ چراکه 

قطعا محصول در حمل و نقل خراب می شود.
وی درباره نــوع داروهایی که عمدتــا به صورت 
قاچاق وارد کشور می شــود، به ایسنا گفت: همه 
نــوع دارویی را می توان تصــور کرد که به صورت 
قاچاق وارد کشور شود. از داروهای بیماران خاص 
گرفته تــا داروهایی که ماننــد داروهای تزریقی 
داخــل مفصلی و حتی برخــی مکمل های غذایی 
که دارو به حســاب نمی آیند و همچنین برندهای 
آمریکایی و اروپایی داروهایی که واردات رسمی به 
کشــور ندارد، به صورت قاچاق وارد می شوند. در 
مواردی هم ممکن اســت بحث برند مطرح نباشد 
و از آنجایــی که دارویی خیلی کمیاب اســت، به 

صورت قاچاق وارد می شود.  
فاطمــی ادامه داد: البته باید توجــه کرد که همه 
داروهای قاچاق تنهــا از طریق صفحات مجازی و 
کانال هــای تلگرامی یا حتی به صورت حضوری در 
ناصرخسرو نیستند، بلکه در مواردی با سوءاستفاده 
از پلتفرم هایــی کــه به صــورت رســمی فعالیت 
می کنند، دارو قاچاق می کنند؛ مانند تاکســی های 
اینترنتــی که به نام فــروش دارو کار می کنند، اما 
کارشان شــفاف نیست، اســم داروخانه ها را اعام 
نمی کنند و مشــخص نیســت کــه دارویی که به 
خریدار می رســد، از داروخانه تهیه شــده یا خیر؟. 
حتی اگر دارو از داروخانه تهیه شــده،  آیا داروخانه 
داروی رسمی ارائه می دهد یا داروی غیرمجاز است.

نایب رییس انجمن داروسازان ایران با بیان اینکه 
اگر قوه قضاییــه بخواهد این موارد قابل رهگیری 
و نظارت اســت، گفت: وزارت بهداشــت در این 
زمینه کم کاری نکرده اســت و شکایاتی را مطرح 
و پی گیری کرده اســت، اما بعد از انجام شکایت، 
مبالغ ناچیزی جریمه شــده اند. بــه عنوان مثال 
شــنیده ام که یکی از تاکســی های اینترنتی که 
این اقدام را انجام داده بود،  مورد شــکایت وزارت 
بهداشــت قرار گرفته و تنها پنــج میلیون جریمه 

شده  که اصا اثر بازدارنده ندارد.
وی ادامه داد: باید توجه کرد که کشور ما کشوری 
اســت که هــر چند وقــت یک بار به هــر دلایلی 
محدودیت هایی برایش ایجاد می شــود که ممکن 
است تحریم باشــد، چالش نقل و انتقال بانکی یا 
پاندمی و ... باشــد و بر همین اســاس کمبودهای 
دارویی ایجاد می شود. البته اکنون به نظر من بحث 
کمبودهای دارویی عمدتا ناشی از سوءمدیریت بود. 
به هر حال ما همواره با کمبود دارو در کشــورمان 
مواجهیــم که گاهی بســیار زیاد شــده و گاهی 
مقداری کمتر می شــود. هر زمــان هم که کمبود 
دارو ایجاد می شود، جشن قاچاقچیان برای فروش 
داروی قاچاق است که در مزون و سوپرمارکت و ... 
دیده می شود. به طوری که می بینیم سوپرمارکت، 
عطــاری و ... دارنــد داروی غیرمجــاز و قاچــاق 
می فروشد و از زیر گنجه شان دارویی درمی آورند و 
به مردم می دهند. حتی بعضا دیده شده که برخی 
مطب های پزشکی هم وارد قاچاق دارو شدند. البته 
خیلی عمومیت ندارد، اما واقعیتی اســت که پیش 
آمده و بیمارانی اعام کردند که پزشــک در مطب 

خودش دارو را به ما فروخته است.
فاطمی درباره چگونگی امــکان ورود داروخانه ها 
بــه حوزه فــروش اینترنتــی دارو نیــز گفت: در 
برخی کشــورها به صــورت محــدود داروخانه ها 
وارد فــروش اینترنتی دارو شــده اند، اما ضوابط و 
قوانین به گونه ای تدوین شده که این فروش حتما 
از طریق داروخانه باشــد و توســط دکتر داروساز 

انجام شده است.
در این باره رئیس ســازمان غــذا و دارو به تازگی 
در اباغیه ای خطاب به شــرکت های پخش دارو 
اعام کرد که فروش سبدی، نقدی و توقف فروش 
داروها توسط شــرکت های پخش ممنوع است و 
هرگونــه تخلف در خصوص این مــوارد، از طریق 

مراجع قضایی پیگیری می شود.

گزارش 

 بازگشت ۸0 درصد معتادان
 و کارتن خوابان هرندی به محله

عضو شــورای شهر تهران از بازگشت ۸۰ درصدی 
معتادان و کارتن خواب های جمع آوری شــده به 

محله هرندی خبر داد.
ناصر امانی گفت: بنده دوباره در این محله حضور 
پیدا کردم تا ببینم چــه اتفاقاتی در آنجا افتاده و 
سه نکته است که بیان می کنم؛ اول این که ۶۴۰۰ 
نفــر معتــاد و ۱۲۳۳ نفر کارتن خــواب از محله 
هرندی توسط شهرداری جمع آوری شده که عدد 
خیلی بزرگی اســت برای یک محله شــهر تهران 
آن هم یک محله مرکــزی نزدیک بازار و نزدیک 
سیســتم دولتی مثل مجلس، ریاســت جمهوری 
و ســایر قوای کشور. بر اســاس تقسیم کاری که 
در قرارگاه اجتماعی شــده، شهرداری آن ها را به 
بهزیستی تحویل داده است. هم مردم، هم معاون 
اجتماعی منطقه و هم شهردار ناحیه ای که محله 
هرنــدی در آنجا واقع اســت می گفتند۸۰ درصد 
آن ها دوباره برگشــتند؛ یعنی مــدت کوتاهی در 
مراکز نگهداری بهزیســتی رفتند و پذیرایی شدند 
و بعدا با ســاز و کارهایی که تعریف کردند دوباره 
آن ها را رها کردند و مجددا به این محله برگشتند.

او ادامه داد: دوم؛ بر اساس سرشماری انجام گرفته 
۱۱۰۰۰ نفر اتباع بیگانه در این محله هســتند که 
عمدتا از کشــور شرقی و همسایه ما هستند که در 
حال حاضر خیلی منســجم تر و سازمان یافته تر با 
هم زندگی و کار می کنند و یک سری جلسات هم 
دارند. تا این دو مشــکل حل نشــود بقیه مسائل 
محله هرندی همگی بار و فرع بر این دو مشــکل 
اســت؛ یعنی تــا بحث حضور معتادیــن و کارتن 
خواب به طور ریشــه ای و همیشگی از این محله 
جمع نشــود و تــا اتباع بیگانه آنجا ســامان دهی 
نشــوند و فکری به حال شان نشود مابقی مسائلی 
که در محله هرندی اســت دوباره قابل تکرار و در 
حال تکرار اســت.این عضو شــورای شهر تهران 
اضافه کرد: ۱۵۰ پاک قرمز و ۱۴۱ ملک متروکه 
توسط شــهرداری شناسایی شده و به قوه قضاییه 
و فراجا معرفی شــدند که ۴۴ پاک پلمپ شده و 
پس از مدتی ۳۳ پاک مجددا فک پلمپ شــدند؛ 
یعنی دوباره امکان تردد افراد هم به پاک قرمزها 

و هم به اماک متروکه فراهم شده است.

پیش بینی موج دوم آنفلوانزا 
سرپرست مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت گفت: به دنبال شیوع آنفلوانزا که از اواخر 
مهر شــروع شد و اواســط آبان به اوج موج اولیه 
خود رســید، هم اکنون در سیر نزولی پیک بروز 
اولیه قرار داریم. شهنام عرشی افزود: بروز سالیانه 
آنفلوانزا به طور معمول دارای ســه موج است که 
مــوج اولیه بروز بیماری معمــولاً در ابتدای فصل 
پاییز، موج دوم معمولاً با شدت کمتر از موج اولیه 
در طی ماه های بهمن و اســفند و موج ســوم در 

اردیبهشت سال بعد رخ می دهد.
وی ادامــه داد: با توجه به گذر از پیک بزرگ موج 
اولیه و روند کاهشــی فعلی آن، از هم اکنون باید 
آمادگی جهت بروز موج دوم در بهمن ماه ســال 
جاری داشــته باشــیم. در این راستا آموزش های 
بهداشــت فردی و اجتماعی با تاکید بر اســتفاده 
از ماســک خصوصاً در اماکن بسته و بدون تهویه، 
شستشوی مرتب دســت ها، تهویه مناسب اماکن 
بالاخــص اماکن تجمعی و انجام واکسیناســیون 
آنفلوانــزا در گروه هــای هــدف و اولویــت دار 
بســیار ضروری است. سرپرســت مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشــت اظهار داشت: 
به دلیــل احتمال ابتاء به بیماری در تمام فصول 
سال، انجام واکسیناسیون آنفلوانزای سالیانه منوط 
به انجام آن فقط در اوایل مهرماه نیســت و در هر 
زمانی از طول ســال و برای گروه های اولویت دار، 
با توجه به دسترسی به واکســن آنفلوانزا، الزامی 
و ضروری است.عرشــی اظهار کرد: همچنین لازم 
است در صورت عامت دار بودن، نسبت به مراجعه 
به پزشــک اقدام کرده و از مصرف خودسرانه دارو 
و خود درمانــی پرهیز و توصیه می شــود تا رفع 
عامت های حاد بیمــاری، از حضور در محل کار 

و مدرسه اجتناب شود.

مخالفت ساخت کارخانه آسفالت
علیرضــا رحمتــی، معــاون اداره کل حفاظــت 
محیط زیست استان تهران اعام کرد، که سازمان 
محیط زیست تهران مجوز ساخت کارخانه آسفالت 
را صادر نمی کند.او با اشــاره به تصمیم شهرداری 
تهران مبنی بر ساخت دو کارخانه آسفالت سازی، 
که یکی در غرب تهران و دیگری در شــرق تهران 
اســت، گفت: با ساخت کارخانه آسفالت در داخل 
تهران مخالف هستیم، مجوزی هم برای آن صادر 
نمی کنیــم و دلیل مخالفت مان هــم منع قانونی 
اســت. طبق قانون، اســتقرار صنایع در شــعاع 
۱۲۰کیلومتری تهران ممنوع اســت. او ادامه داد: 
فقــط درخصوص مــواردی مثل ســاخت آزادراه 
می توان به صورت موقت اقدام به اســتقرار کارگاه 
کــرد که آن هم بــا نظر محیط زیســت جانمایی 
می شــود و حتی موارد موقتی هم باید خارج شهر 
باشــند. آن طور که اعام شــده، یکــی از این دو 
کارخانه در منطقه سرخه حصار است و آنجا عاوه 
بر اینکه داخل شــهر هست، منطقه حفاظت شده 
هم محسوب می شــود. طبق ماده ۱۱قانون هوای 
پــاک واحدهای تولید برای فعالیــت خود باید از 
سازمان حفاظت محیط زیست استعام بگیرند که 
تاکنون چنین استعامی را دریافت نکرده ایم و در 

صورت دریافت، آن را رد می کنیم.

خبر

همدلی| ســعیده زمانی - دانشــجوی 
دانشــگاه تهــران کــه در پــی حادثه تلخ 
خودآسیب رســانی صبح روز شنبه، ۱۲ آذر 
ماه ۱۴۰۱ مصدوم شد و تحت عمل جراحی 
قرار گرفت، درگذشــت. بررســی ها حاکی 
از آن اســت که این دانشــجو در مخالفت با 
درخواســت استاد مبنی بر درج نام یک فرد 
در مقاله اش که هیــچ ارتباطی با مقاله وی 
ندارد، اقدام به خودکشی می کند. وضعیتی 
که یکی از پژوهشــگران از آن به »ابتذال و 
فساد در مقاله نویسی« یاد می کند. »همدلی« 
در گفتگو با ابوالفضل دلاوری، استاد دانشگاه 
عامه وضعیت مقاله نویسی در دانشگاه ها و 
همچنین روند ارتقای برخی اساتید با کمک 
مقالاتی که نقشــی در آن ندارند را بررسی 
کرد. این اســتاد دانشــگاه مهم ترین ریشه 
این مســاله را فشــار نهادهای سیاست گذار 
بــر افزایش تعــداد مقالات عنــوان کرده و 
می گوید:»ایــن اصرار تبعات ناخوشــایندی 

برای نظام آموزشی کشور داشته است.«
نگارش مقاله سال هاست به مهم ترین معیار 
میزان تولید علم در کشــورمان تبدیل شده 
است. برای درک این مساله ذکر خاطره ای 
از دکتر ســیاوش شهشــهانی، رئیس سابق 
دانشــگده ریاضیات دانشگاه شریف از مریم 
میرزاخانــی )یکی از هفت زن دانشــمندی 
که دنیا را تغییر داد( خالی از لطف نیســت؛ 
جایی کــه عنوان کــرد »وقتــی مریم در 
استنفورد استاد شد، اگر به ایران برمی گشت  
نمی توانســت استاد شــود و به عنون نخبه 

شناخته شود چون مقاله نداشت!«
 ابوالفضل دلاوری، اســتاد دانشــگاه عامه 
درباره ریشه یابی حادثه درگذشت دانشجوی 
دانشگاه تهران به همدلی می گوید:»مساله از 
اساتید دانشگاه شروع نمی شود بلکه آن ها نیز 
در دام سیاست های غلط نهادهای بالادستی 
مبنی بــرای افزایش تعداد مقــالات گرفتار 
نهادهای تصمیم گیر،  می شــوند؛ جایی که 
با نگاه صوری به دنبال نشــان دادن توسعه 
علمی هستند و چون یکی از مهم ترین مساله 
بازنمایی توسعه علمی، تعداد مقالات منتشر 
شــده در داخل یا منطقه و ...  است. استاد، 
درگیر مقالاتی می شود که ماک نهایی آن 
نــه کیفیت، بلکه تعداد آن اســت و در این 
شرایط فشــار تحمیل شده بر روی استاد بر 

دانشجو سرشکن می شود.«
او  با اشاره به هدف گذاری نهادهای بالادستی 
در افــق ۱۴۰۴ می گوید:»تعریــف غلط از 

توســعه علمی و تاکید بر تعداد بیشتر چاپ 
مقالات چه از سوی اســاتید و چه از سوی 
دانشجویان در این اسناد دست نیافتنی، فشار 
زیادی به آنها تحمیــل می کند و در نهایت 
شــاهدیم که بعضا اســاتید این فشار را به 
دانشجو منتقل کرده و در نهایت دانشجو از 

این بابت دو فشار را متحمل می شود.«
این استاد دانشگاه با بیان اینکه وزارت علوم 
هم مجری نهادهای بالادستی است و در کنار 
سایر نهادهای بالادستی کاغذ پاره های سند 
۱۴۰۴ را می نویســد اظهار داشت:» دومین 
علت نیز بعد از سیاســت گذار به دانشگاه ها 
باز می گردد که سیاست های تدوین شده را 
به صورت ســلیقه ای اعمال کرده و به نوعی 

غلیظ تر می کنند. 
اســتانداردهای  بــه  اشــاره  بــا  دلاوری 
مختلــف دانشــگاه ها و رفتــار ســلیقه ای 
آنهــا می گوید:»دانشــگاه ها بــرای افزایش 
مقاله نویســی مســابقه می گذارند. بنابراین 
در این شرایط هم اســتاد و هم دانشجو در 
دور باطــل چاپ مقالات بی محتــوا گرفتار 

می شوند.«
این اســتاد دانشــگاه با بیــان اینکه ترفیع 
اســاتید پیش تر در گرو تعداد مقالات نبود 
می گوید:»آنچه اســتاد کاتوزیان را کاتوزیان 
کــرد نه چاپ مقاله، بلکه آثــار غیرمقاله ای 

ایشان بود.«

دلاوری در بخــش دیگــری از صحبت های 
خود با بیان اینکه نباید موضوع سوء استفاده 
برخی اساتید از دانشــجویان را به همه آنها 
تعمیم داد اظهار داشت: »برخی اساتید کلمه 
به کلمــه مقاله را می خوانند و به دانشــجو 
کمک می کنند و بعضا برخی نیز حتی بدون 
آنکه یک بار مقاله را خوانده باشند اسم شان 
درج شــده و مشارکت می کنند و البته ارتقا 

می گیرند.«
این استاد دانشگاه با بیان اینکه کار مشترک 
استاد و دانشــجو خوب است، می گوید:»اما 
نباید مساله کمیت فدای کیفیت شود. بعضا 
شاهدیم که دست از سر دانشجو حتی بعد از 
دفاع هم برداشته نمی شود و اینها و مشکلی 
از این دست، چالش های بزرگ نظام آموزش 

عالی کشور هستند.«
دلاوری دربــاره تبعات نگاه کمی به موضوع 
آموزش می گوید:»اول اینکه این مساله سطح 
مقالات علمی را به شــدت پایین می آورد. به 
گفته او این مقالات چون علمی نیســتند و 
چون مشــارکت جدی از سوی استاد وجود 
ندارد، شبه مقاله هستند و نشریاتی که اقدام 
به چاپ این مقالات می کنند می توان گفت 

جایی برای چاپیدن هستند«.
این استاد دانشگاه عامه، انتظار و صف های 
طولانی برای چاپ مقاله را دومین پیامد نگاه 
کمی به مقالات دانسته و می گوید:»شاهدیم 

که چاپ مقاله بیش از دو سال طول می کشد. 
ســومین آفت تاکید بر تعــداد مقالات، داغ 
شــدن بازار تخلف و تقلــب و همان چیزی 
است که در خیابان انقاب شاهد آن هستیم. 
مقالاتی که بیشتر شبیه پلی کپی، بدون سر و 

ته و بدون دیتا و اطاعات هستند.«
ادامــه  در  دانشــگاه  اســتاد  ایــن 
می گوید:»چهارمین پیامــد تاکید بر تعداد 
مقالات، فشــار روانی اســت که بر دانشجو 
تحمیل می شــود تا جایی که همانند حادثه 
تلخ اخیر دانشــجو از زندگی سیر می شود. 
بنابراین قرار نیســت دانشــجو مقاله نویس 

باشد.«
دلاوری با بیان اینکه آقایان پز می دهند که 
در آســیای غربی بیشــترین تعداد مقاله را 
داریم، می گوید: سیاست کل نظام درباره علم 

غلط است.«
او با اشاره به تجربه مشــابه چین با ایران در 
زمینه تفاخر به تعداد مقالات اظهار داشــت: 
این کشور حدود دو دهه پیش بر این موضوع 
تمرکز داشــت تا جایی که در شــاخص های 
جهانی از آمریکا ســبقت گرفت، اما در ادامه 
تحلیل محتــوا کردند و دیدنــد که مقالات 
پشــتوانه محکمی ندارد. بنابراین علم باید به 
سرعت تبدیل به تکنولوژی شود نه با کاغذ پاره 
و این مهــم در گرو پیوند صحیــح نهادها با 

دانشگاه و با پشتوانه علمی اساتید است.«

بررسی روند درج مقاله در نظام دانشگاهی ایران در گفتگوی همدلی با »ابوالفضل دلاوری« به بهانه خودکشی یک دانشجو 

سیاست نظام درباره علم غلط است

انتقادات فراوان چندسال  از  همدلی| ستاره لطفی- بعد 
اخیر و سرانجام در پی جنجال های سه ماهه اخیر که جرقه 
آن با مرگ مهســا امینی دختر اهل ســقز در مقر گشــت 
ارشاد در خیابان وزرا تهران، زده شد روز گذشته یک کفام 
قضایــی اعام کرد که این بخــش از وظایف پلیس امنیت 
اخاقی گشت تعطیل شد. خبر تعطیلی گشت ارشاد ارشاد 
را دو روز پیش دادستان کل کشور اعام کرد. محمدجعفر 
منتظری، روز شنبه ۱۲آذر ماه  در نشست جهاد تبیین، در 
پاسخ به ســوال یکی از حاضران مبنی بر اینکه چرا گشت 
ارشاد تعطیل شد؟ گفت: »گشت ارشاد ربطی به قوه قضائیه 
ندارد و از همان جایی که در گذشته تأسیس شد از همانجا 
نیز تعطیل شــد. البته قوه قضائیــه نظارت های خود را بر 

کنش های رفتاری در سطح جامعه ادامه می دهد.«
بعد از مرگ مهســا امینی که در مقر گشــت ارشاد تهران 
اتفاق افتاد، انتقادات به عملکــرد نیروی انتظامی در حوزه 
حجاب بالا گرفت و باعث اعتراضات گســترده ای در سطح 
کشــور شــد که هنوز هم ادامه دارد. این اعتراضات باعث 
شد فعالیت های گشت ارشــاد در خیابان ها متوقف شود و 
بــه گونه ای که دیگــر از برخوردهایی کــه پیش از این در 
خیابان ها و از سوی گشت ارشاد در خصوص رفتار با برخی 

زنان و دختران می شد، خبری نیست.
عبــور از حجاب رایج جامعه از مردم عادی کوچه و خیابان 
گذشــته و به اماکنی مثل دانشگاه رســیده است. در چند 
روز اخیــر ویدیوهایی از دانشــجویان پردیس هنرهای زیبا 
دانشــگاه تهران منتشر شده است که آنان با اجرای نمایش 
بدون حجاب رایج، به دســتگیری برخی از هنرمندان تئاتر 

مانند سهیا گلستانی و ... اعتراض کردند.
در چند ماه اخیر،عدم حضور گشــت ارشــاد در خیابان ها 
و عــدم برخورد با زنانی که مانند گذشــته حجاب را جدی 
نمی گرفتند، این ذهنیت را ایجاد کرد که احتمالا حاکمیت 
به دنبال تغییر سیاســت پیرامون حجاب در کشور است و 
می خواهد گشت ارشاد -که ابزار قضایی اجرای این سیاست 
اســت- را جمع کنــد. این ذهنیت فقــط مختص به مردم 
کوچــه و خیابان نبود و حتی سیاســیون نیز به آن اذعان 
داشــتند. همین چنــد روز پیش، غامعلــی رجایی، فعال 
سیاسی اصاح طلب گفته بود: »گشت ارشاد را عما متوقف 

کرده اند، ولی اعام نشده است.«
 ابهامات در مورد آینده سیاست حجاب 

با اعام تعطیلی گشــت ارشاد از سوی دادستان کل کشور 
گمانه زنی ها بیش از پیش تقویت شد، اما ابهامات در حوزه 
حجاب همچنان پابرجاست. اگرچه به نظر می رسد با اعام 
جمع شــدن گشت ارشاد از ســوی یک مقام عالی قضایی، 
پرونده آن فعا بسته شده، اما موضوع حجاب همچنان یک 

موضوع ابهام برانگیز اســت و مشخص نیست حاکمیت در 
این حوزه چه سیاســتی را در پیش می گیرد. اظهارات چند 
روز پیش محمدجعفر منتظری،دادســتان کل کشور نیز به 

ین ابهامات افزوده است. 
وی روز پنچشــنه ۱۰ آذر ضمن این که از کشف حجاب به 
عنــوان یکی از رنج های کنونی یاد کرد، گفت که تا ۱۵ روز 
دیگر مجلس و شورای عالی انقاب فرهنگی در مورد مسأله 
حجاب اعام نظــر خواهند کرد. او در ادامه ضمن تاکید بر 
اهمیــت به کارگیری تدبیر و حل مدبرانه مســاله گفته که 
دستگاه قضایی در حال تدوین و نوشتن پیش نویس لایحه 

مربوط به حوزه عفاف و حجاب است.
احمد صالحــی، رئیس مرکــز ارتباطات مردمی ریاســت 
جمهــوری نیــز روز نهــم آذر در ایــن زمینــه بــه ایرنا 
گفت:»درخواســت های مبنی بر آزادی پوشــش در جامعه  

وجود دارد که به مسئولان منتقل می شود.«
این صداهای پرابهام که در مورد حجاب بلند شــده است، 
موضوع آینده حجاب را مبهم تر از قبل کرده اســت. برخی 
بــا بدبینی به موضوع نــگاه می کننــد و معتقدند نظام در 
مــورد حجاب مدنظر خود کوتاه نخواهد آمد و از سیاســت 
قبلی خود عقب نشــینی نمی کند، اما برخی دیگر می گویند 
تعطیلی گشت ارشــاد اولین دســتاورد اعتراضات است و 
حاکمیت مطالبات مردم را شنیده و تغییر سیاست حجاب 

نیز دور از ذهن نیست. 
 گشت ارشاد چگونه شکل گرفت؟

گشــت ارشاد نزدیک به ۲۰سال پیش متولد شد، یک سال 
بعــد از این که محمود احمدی نژاد به قدرت رســیده بود. 
در سال ۸۵طرح گشت ارشــاد با نام رسمی »طرح ارتقای 
امنیت اجتماعی« در راســتای مصوبه شورای عالی انقاب 
فرهنگی تحت عنوان »طرح جامع عفاف« اجرا شــد. پس 
از تصویب »طــرح جامع عفاف« و تأیید آن توســط رهبر 
انقاب، محمــود احمدی نژاد )که به عنــوان رئیس جمهور، 
رئیس شــورای عالی انقاب فرهنگی نیز به شمار می رفت(  

این طرح را برای اجرا به نیروی انتظامی اباغ کرد.

 نیروی انتظامی برنامــه اجرایی خود پیرامون عملی کردن 
»طرح جامع عفــاف« را پس از چند جلســه هماهنگی با 
محمــود احمدی نــژاد بــا عنوان »طــرح ارتقــای امنیت 
اجتماعی« آغاز کــرد؛ با توجه به آن که طرح در شــورای 
عالی انقاب فرهنگی تصویب شــده بود، در کنار دولت، قوه 
قضاییه، سپاه پاســداران، وزارت اطاعات، نیروی مقاومت 

بسیج و… نیز همکاری داشتند.
با وجود نزدیک به ۲۰سال از اجرای این طرح، اما این طرح 
هیچ وقت بــرای اغلب مردم قابل پذیــرش نبود و در تمام 
این سال ها، در بسیاری موارد با مقاومت شهروندان و حتی 
برخی از اقشــار متدین جامعه روبه رو شده بود. مخالفان و 
منتقــدان این طرح همواره اجــرای این طرح را دخالت در 

امور شخصی افراد می دانستند. 
 انتقادات به طرح گشت ارشاد

برخی جامعه شناســان نیز بارها به تأثیر منفی طرح گشت 
ارشــاد  اشــاره کرده و گفته  بودند این گونه طرح ها موجب 
تشــدید دورویی و نفاق در جامعــه  و افزایش فاصله میان 
حکومت و مردم می شــود. برخی از نهادهای رسمی کشور 
نیز بارها بر شکســت طرح گشت ارشاد اذعان کردند. مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسامی ایران طی گزارشی این 
طــرح را ناموفــق قلمداد کرد و عامــل آن را بی توجهی به 
خواست و مطالبات مردم دانست و نتایج طرح گشت ارشاد 

را منفی خواند و با کلیات این طرح مخالفت کرد.
در ســال 9۴ مرکز پژوهش های مجلس شورای اسامی در 
گزارشی علت اصلی موفق نبودن طرح گشت ارشاد را فقدان 
مطالبه و خواســت عمومی در جامعه دانســت و اعام کرد 
جرم انگاری بدحجابی در ابتدای انقاب اسامی در شرایطی 
رخ داد چنین مطالبه ای در جامعه وجود داشــته اســت. از 
همیــن رو هرگونه اقدامی بدون توجه بــه فقدان مطالبه و 

خواست عمومی پیامدهای منفی را ایجاد خواهد کرد.
گشت ارشاد با وجود تمام انتقادات از دولتی به دولت دیگر 
منتقل شــد و فعالیت آن براساس مقتضیات زمان، با درجه 
شــدت و ضعف ادامه داشــت تا به دســت دولت سیزدهم 
رسید. با آغاز دولت سیزدهم و قدرت گرفتن ابراهیم رئیسی 
که نزدیکان و همفکران تندرویی نیز در کنار خود داشــت، 
موضوع گشت  ارشــاد و برخورد با آنچه بدحجابی می نامند 
با شــدت و حدت بیشتری دنبال شد، به گونه ای که در این 
یک ســال و چندماه اخیر که رئیســی بر کرســی ریاست 
جمهوری تکیه داده اســت، تقریبــاً روزی نبود که عملکرد 
نیروی انتظامی و گشت ارشاد خبرساز نشود. آخرین آن هم 
مرگ تلخ و غم انگیز مهســا امینی بعد از دستگیری توسط 
گشت ارشاد بود که شروع طولانی ترین اعتراضات در ایران 

بعد از انقاب را رقم زد.

بررسی سخن یک مقام قضایی پیرامون متوقف شدن گشت امنیت اخلاقی

گشت ارشاد جمع شد؟


